

СОДЕРЖАНИЕ

| | |
|--|-----|
| <i>Богданов И. В.</i> (Санкт-Петербург) – Аспекты теологической категории бессмертия в позднеегипетской религии | 515 |
| <i>Дедюлькин А. В.</i> (Ростов-на-Дону), <i>Смирнов С. В.</i> (Москва) – Шлем Диодота Трифона: опыт нумизматического и археологического исследования | 539 |
| <i>Любимова О. В.</i> (Москва) – Политическая позиция Гая Атея Капитона, плебейского трибуна 55 г. до н.э. | 556 |
| <i>Криволапов Г. Л.</i> (Москва) – Цезарь, Каппадокия и Малая Армения..... | 576 |
| <i>Дурново М. В.</i> (Москва) – Самопродажа ad actum gerendum в классическом римском праве..... | 593 |

ПУБЛИКАЦИИ

| | |
|---|-----|
| <i>Абрамзон М. Г.</i> (Москва/Магнитогорск) – Клад тетрадрахм митридатовского времени из Херсонеса | 606 |
| <i>Иванчик А. И.</i> (Москва/Бордо, Франция) – Новая надпись с поселения Каменная батарейка на Азиатском Боспоре..... | 620 |

В МУЗЕЙНЫХ СОБРАНИЯХ МИРА

| | |
|---|-----|
| <i>Крол А. А., Малых С. Е., Костюкевич Ю. И.</i> (Москва) – Керамика из археологического комплекса Хор-Дауд (Египет) в собрании ГМИИ им. А. С. Пушкина: новые данные..... | 632 |
|---|-----|

ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

| | |
|---|-----|
| <i>Ладынин И. А.</i> (Москва) – Проблемы периодизации и принципы выделения этапов истории древности в отечественной науке XX–XXI вв. Часть 2..... | 657 |
|---|-----|

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

| | |
|---|-----|
| <i>Хрусталёв В. К.</i> (Санкт-Петербург / Псков) – А. М. Сморгчов. Валерий Максим. Девять книг достопамятных деяний и высказываний. Перевод с латинского, комментарии, вступительная статья и приложения. Москва, 2020..... | 683 |
| <i>Синицын А. А.</i> (Санкт-Петербург), <i>Суриков И. Е.</i> (Москва) – С. Vagon (ed.). The Herodotus Encyclopedia. Vol. I–III. Hoboken (NJ), 2021 | 690 |
| <i>Метель О. В.</i> (Омск) – Современный взгляд на «Советскую Древность», или размышления о монографии С. Г. Карюка «Советская Древность»: история науки и общества в 1930–1960-е годы». Москва, 2021 | 700 |

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

| | |
|--|-----|
| <i>Гвоздева Т. Б.</i> (Москва) – Всероссийская научная конференция «Эллинская агонистика – от античности до наших дней» (Москва, 4 июня 2022 г.) | 707 |
| <i>Антонец Е. В.</i> (Москва) – XXII коллоквиум Международного комитета по латинской палеографии (Прага, 14–16 сентября 2022 г.) | 710 |
| <i>Солопов А. И.</i> (Москва) – Всероссийская научная конференция «Классическая филология в контексте мировой культуры – XV. Научные чтения, посвященные 100-летию юбилею профессора Азы Алибековны Тахо-Годи» (Москва, 9–10 декабря 2022 г.)..... | 715 |

PERSONALIA

| | |
|--|-----|
| К юбилею Владимира Дмитриевича Кузнецова | 720 |
| К 90-летию Григория Максимовича Бонгард-Левина | 722 |

ПРИЛОЖЕНИЕ

| | |
|---|-----|
| Песнь о Зимри-Лиме. Вступительная статья, перевод с аккадского и комментарий <i>И. С. Архипова</i> и <i>А. Ф. Успенского</i> (Москва) | 725 |
|---|-----|

CONTENTS

| | |
|--|-----|
| <i>I.V. Bogdanov</i> (Saint Petersburg) – Aspects of the Theological Category of Immortality in Egyptian Religion of the Ptolemaic and Roman Periods | 515 |
| <i>A.V. Dedyulkin</i> (Rostov-on-Don), <i>S.V. Smirnov</i> (Moscow) – The Helmet of Diodotus Tryphon: A Numismatic and Archaeological Study | 539 |
| <i>O.V. Liubimova</i> (Moscow) – Political Allegiance of Gaius Ateius Capito, Plebeian Tribune of 55 BC... .. | 556 |
| <i>G.L. Krivolapov</i> (Moscow) – Caesar, Cappadocia and Lesser Armenia..... | 576 |
| <i>M.V. Durnovo</i> (Moscow) – Self-sale <i>ad actum gerendum</i> in Classical Roman Law | 593 |

PUBLICATIONS

| | |
|--|-----|
| <i>M.G. Abramzon</i> (Moscow/Magnitogorsk) – A Mithradatic Hoard of Tetradrachms from Tauric Chersonesus | 606 |
| <i>A.I. Ivanchik</i> (Moscow/Bordeaux, France) – A New Inscription from the Settlement of Kamennaya Batareika (Asiatic Bosphorus)..... | 620 |

IN WORLD MUSEUMS

| | |
|--|-----|
| <i>A.A. Krol, S.E. Malykh, Yu.I. Kostyukevich</i> (Moscow) – Ceramics from the Khor Daoud Archaeological Complex (Egypt) in the Collection of the Pushkin State Museum of Fine Arts: New Data..... | 632 |
|--|-----|

PAGES OF HISTORIOGRAPHY

| | |
|--|-----|
| <i>I.A. Ladynin</i> (Moscow) – Stages of Ancient History and the Criteria of Their Definition in Russian and Soviet Scholarship of the 20 th and 21 st Centuries. Part II..... | 657 |
|--|-----|

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

| | |
|--|-----|
| <i>V.K. Khrustalev</i> (Saint Petersburg / Pskov) – A. M. Smorchkov. Valerius Maximus. Nine Books of Memorable Deeds and Sayings. Translation, Introduction and Commentary. Moscow, 2020 | 683 |
| <i>A.A. Sinitsyn</i> (Saint Petersburg), <i>I.E. Surikov</i> (Moscow) – C. Baron (ed.). The Herodotus Encyclopedia. Vol. I–III. Hoboken (NJ), 2021 | 690 |
| <i>O.V. Metel</i> (Omsk) – A Modern View on the “Soviet Antiquity”, or the Thoughts about the Book of S.G. Karpyuk “ <i>Soviet Antiquity</i> ”: <i>The History of Science and Society in 1930–1960s</i> . Moscow, 2021 | 700 |

NEWS AND EVENTS

| | |
|--|-----|
| <i>T.B. Gvozdeva</i> (Moscow) – All-Russian Academic Conference “Hellenic Agonistics – from the Antiquity to the Modern Days” (Moscow, June 4, 2022)..... | 707 |
| <i>E.V. Antonets</i> (Moscow) – 22 nd Colloquium of the International Committee for Latin Paleography (Prague, September 14–16, 2022) | 710 |
| <i>A.I. Solopov</i> (Moscow) – All-Russian Academic Conference “Classics in the Context of World Culture – 15 th Academic Readings Dedicated to the 100 th Anniversary of Prof. Aza A. Takhodi” (Moscow, December 9–10, 2022)..... | 715 |

PERSONALIA

| | |
|--|-----|
| Anniversary of Vladimir D. Kuznetsov | 720 |
| On the Ninetieth Anniversary of Grigory M. Bongard-Levin | 722 |

SUPPLEMENT

| | |
|---|-----|
| Epic of Zimri-Lim. Introduction, Translation from Akkadian and Commentary by <i>I.S. Arkhipov</i> and <i>A.F. Uspenskiy</i> (Moscow)..... | 725 |
|---|-----|